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حقوق حیوانات

خبر

گزارش

پرنده نگری جایگزین
 باغ پرندگان شود

جمعی از فعالان محیط زیســت و گردشگری  �
در ســال ۱۳۸۹ با هدف افزایــش توجه عمومی 
به پرندگان، نخستین پنجشنبه آذرماه را به عنوان 
روز ملی پرنده نگری نام گذاری کردند؛ پرنده نگری 
فعالیتی تفریحی است برای مشاهده پرندگان با 
دوربین در زیســتگاه طبیعی پرنــده. پرنده نگر در 
این تفریــح لذت بخش علاوه بــر پرکردن اوقات 
فراغت، با پرندگان در زیستگاه شان آشنا می شود. 
مشــاهده پرندگانــی که تــا پیش از آن توســط 
پرنده نگر مشاهده  نشده اند، دیدن رفتار پرندگان با 
جزئیات بیشتر  یا ثبت گونه های جدید در زیستگاه 

از بخش های هیجان برانگیز پرنده نگری است.
کشــور ایران  بیش از ۵۶۰ گونــه پرنده دارد که از 
ایــن تعداد پرنده حدود ۳۰ درصــد آنها بومی ایران 
و ۷۰ درصد پرندگان مهاجر هســتند. ظرفیت بسیار 
خــوب پرنده نگــری در ایران در حالی اســت که در 
شوربختانه در یک دهه گذشته شاهد رشد قارچ گونه 
مراکز نگهداری از پرندگان در ســطح کشور بوده ایم. 
باغ های پرنــدگان اگر چه با توجیه و بهانه آشــنایی 
شــهروندان و به ویژه کودکان تکثیر می شــوند ولی 
عملا بــه یکی از مراکز قاچــاق و تجارت غیرقانونی 
پرندگان تبدیل شــده اند. چند ده هــزار پرنده موجود 
در باغ های پرندگان عموما از زیســتگاه های طبیعی 
پرندگان کشــور تهیه شده اند. انفعال و بی مسئولیتی 
ســازمان حفاظت محیط  زیســت و صــدور مجوز 
برای این مراکز ســبب شــده در کنار شکار میلیونی 
پرندگان مهاجر، باغ های پرندگان نیز نقش مهمی در 
آسیب زدن به جمعیت گونه های بومی داشته باشند. 
ارزان و آســان بودن تهیه پرنده از زیســتگاه طبیعی 
سبب شــده گردانندگان باغ پرندگان نگرانی ای بابت 
تلفات پرندگان نداشته باشند. پرنده نگری در سطوح 
مختلف بایــد جایگزین باغ های پرندگان در کشــور 
شود. پرنده نگری اصولی و با حضور متخصصان این 
حوزه می تواند به عنوان یک فعالیت تفریحی، عواید 
مادی و محیط زیســتی نیز داشــته باشد. پرنده نگری 
پایــدار زمانی اتفاق می افتد که زیســتگاه امنی برای 
پرندگان وجود داشــته باشد، ازاین رو بخشی از عواید 
مــادی پرنده نگری می توانــد در خدمت حفاظت از 
زیستگاه پرندگان باشد. در باغ پرندگان شما پرندگان 
وحشــی عموما افســرده ای را می بینید که به اجبار 
در زیر توری هــای باغ پرندگان نگهداری می شــوند 
امــا در پرنده نگری شــما می توانید پرنــدگان را در 
زیســتگاه طبیعی خود ببینید و در این شرایط شانس 
مشــاهده رفتارهای طبیعی پرندگان بسیار بیشتر از 
محیط های مصنوعی اســت. متخصصان این حوزه 
معتقدند پرنده نگــری در کمک به ســلامت روانی 
شهروندان مؤثر است و این در حالی است که بازدید 
از بــاغ پرندگان در اکثر موارد با غم و ناراحتی همراه 
است. خوشبختانه در سال های اخیر شاهد فعالیت 
گروه های پرنده نگری در ســطح کشور بوده ایم ولی 
همچنان تا رسیدن به شرایط مطلوب فاصله بسیاری 
وجود دارد. گفته می شــود طرفداران پرنده نگری در 
کشورهای انگلســتان و آلمان با هواداران فوتبال در 
آن کشــورها برابــری می کند. گســترش پرنده نگری 
و جایگزینــی آن بــا باغ های پرنــدگان باید به عنوان 
یک مطالبه جدی از ســوی حامیان حقوق حیوانات 
و محیط زیســت پیگیری شــود. باید توجه داشــت 
که رعایت نکات اخلاقی، زیســت محیطی و حقوق 
حیواناتی در برگزاری تورهــای پرنده نگری ضروری 
اســت. تعداد حاضــران در زیســتگاه، نحوه حضور 
و پوشــش افراد باید به شــکلی باشــد که آسیب و 

مزاحمتی برای پرندگان ایجاد نکند.

بارش برف و باران در تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناســی اســتان  �

تهران، وضعیت جوی اســتان تهران در چهار روز 
آینده ابری همراه با وزش باد شــدید و بارش باران 
و برف پیش بینی می شود. بر اساس بررسی داده ها 
و نقشه های پیش یابی هواشناسی، وضعیت جوی 
استان تهران با نفوذ سامانه بارشی، آسمانی ابری 
و از ظهر امرور تا عصر جمعه (۱۲ آذر) در ســطح 
اســتان بارش باران و وزش بــاد در پاره ای از نقاط 
گاهی همراه با رگبار و رعد و برق و وزش باد شدید 
و در بخش های شــمالی استان بارش باران و برف 
در ارتفاعــات مه آلود و گاهی کــولاک برف مورد 
انتظار اســت. همچنین از پنجشنبه شب (۱۱ آذر) 
تا بامداد یکشــنبه (۱۴ آذر) کاهش چشمگیر دما 
به  طور میانگین ۷ تا ۱۰ درجه سلسیوس و یخبندان 
شبانه ســطح زمین به ویژه در نیمه شمالی استان 
پیش بینی می شــود. از پنجشنبه شــب (۱۱ آذر) تا 
صبح جمعه (۱۲ آذر) بارش باران و برف به  صورت 
متوسط و گاهی شدید مورد انتظار است. بر اساس 
اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، فیروزکوه 
با دمای ۱- درجه سانتی گراد سردترین نقطه استان 
تهران در ۲۴ ســاعت گذشــته گزارش شده است. 
آســمان تهران نیز فردا (۱۱ آذرماه) ابری همراه با 
غبار صبحگاهی و به تدریج وزش باد در بعد از ظهر 
بارش باران و گاهی رگبار و رعد و برق با بیشترین و 
کمترین دمای ۱۷ و ۵ درجه سانتی گراد پیش بینی 

می شود. 

واکنش بنیاد  امور بیماری های 
خاص به ادعای مالی خانه 

«ای بی»
پژوهش فر، معاون هماهنگی و امور اســتان های  �

بنیاد امور بیماری های خاص به جماران گفت: بعد از 
اینکه وزارت بهداشت پذیرفت که پانسمان این بیماران 
را رایگان اهدا کند، مسئولیت ارسال این پانسمان ها به 
انجمن «ای بی» داده شــد. به تدریــج از مراجعه این 
بیمــاران به بنیاد امور بیماری هــای خاص جلوگیری 
کردنــد و با ادعای اســتقلال از بنیــاد، گفتند خود ما 
خدمــات می دهیم و دیگر لزومی ندارد که بیماران به 
بنیاد مراجعه کنند. با وجود اعلام استقلال، همچنان 
توقع دارند کمک های مالی کــه خیرین به بنیاد امور 
بیماری هــای خاص می دهند به خانــه «ای بی» هم 
داده شــود که این کار از لحاظ قانونی و حقوقی برای 
ما امکان پذیر نیست. متأســفانه در خانه «ای بی» این 
اتفاق افتاده اســت که وکالت بلاعزل گرفته می شود 
تا هر اقدامی که خانه «ای بی» می خواهد انجام دهد 
و بیماران حق هیچ گونه اعتراض و شــکایتی نداشته 

باشند.
وی افــزود: آن زمان آقــای هاشــمی گلپایگانی، 
به دلیل اینکــه خودش فرزند «ای بی» داشــت و در 
درمان فرزندش با مشکل مواجه بود، به خانم فاطمه 
هاشمی مراجعه و تقاضای همکاری کرد. در آن زمان 
به ایشان حکم مشــاوره در حوزه بیماران ای بی داده 
شــد. همچنین بنیــاد در مکاتبه با وزارت بهداشــت، 
ریاســت جمهوری و ســازمان های مربوطــه دیگــر، 
اقداماتی در زمینه خدمت رسانی به بیماران انجام داد. 
از جمله اینکه با تنظیم تفاهم نامه با بنیاد مستضعفان 
و بنیاد علوی، توانستیم محلی موقت برای راه اندازی 

انجمن «ای بی» در اختیار داشته باشیم.
از مراجعه بیمــاران به بنیاد امــور بیماری های 

خاص جلوگیری کردند
معاون هماهنگــی و امور اســتان های بنیاد امور 
بیماری های خاص اظهار کرد: بــه تدریج از مراجعه 
این بیماران به بنیاد امور بیماری های خاص جلوگیری 
کردند و بــا ادعای اســتقلال از بنیاد گفتنــد خود ما 
خدمات می دهیــم و دیگر لزومی نــدارد که بیماران 
به بنیــاد مراجعه کنند. ولی به رغم اعلام اســتقلال، 
همچنان توقع دارند کمک های مالی که خیرین به بنیاد 
امور بیماری های خاص می دهند به خانه «ای بی» هم 
داده شــود که این کار از لحاظ قانونی و حقوقی برای 
ما امکان پذیر نیســت. وی تصریح کــرد: قبل از اعلام 
استقلال خانه «ای بی» بنیاد بیماری های خاص فقط 
یک حساب بانکی، آن هم در بانک سامان داشت ولی 
بعدا، به اصرار آقای هاشــمی گلپایگانی، حســابی در 
بانک ســینا هم باز شد؛ چون ایشان می خواست اسم 
خودش نیز در آن حساب باشد. همچنین بعد از اینکه 
خانه «ای بی» مســتقل شد، حساب جداگانه ای نیز در 
بانک ملت افتتاح کردند و در تمام تبلیغات و صفحات 
مجازی خود برای جذب کمک، آن حســاب بانکی را 
تبلیغ می کردند و دیگر با بنیاد امور بیماری های خاص 
قطع ارتباط کرده و همکاری نداشــتند و اگر پولی به 
حســاب بنیاد واریز می شــده، خیرین خود بنیاد واریز 
کرده انــد و ربطی بــه تبلیغات مدیر خانــه «ای بی» 

نداشته و ندارد.
تا    ســال ۹۵ حــدود ۴۰۰ بیمار «ای بــی» برای 

درمان  به  ما  مراجعه  کرده اند
پژوهش فــر افزود: تا ســال ۹۵ حــدود ۴۰۰ بیمار 
«ای بــی» بــرای درمان به مــا مراجعــه کرده اند که 
پرونده ها، پرداختی ها، مدارک و اسناد آنها نیز موجود و 
کاملا روشن است. شایان ذکر است که در این سال ها، 
بنیاد امــور بیماری های خاص، مکاتبــات فراوانی با 
وزیران بهداشــت و تمــام مراجع قانونی داشــته تا 
خدمات بیمــاران «ای بی» تحت پوشــش بیمه قرار 
بگیرد و خدمات درمانی را از طریق دانشگاه های علوم 
پزشکی محل زندگی خودشان دریافت کنند. همچنین 
بنیاد با ارســال نامه ای بــه رئیس جمهور، ضمن بیان 
مشکلات بیماران «ای بی» اعلام کرد که روش کنونی 
ارسال پانسمان ها توسط خانه «ای بی» برای بیماران 
صحیح نیست و این پانســمان ها باید در اختیار مراکز 
درمانی باشد و از طریق این مراکز به بیماران داده شود 

که متأسفانه خانه «ای بی» مخالف این روش بود.
وی تأکید کــرد: در حال حاضر، وزارت بهداشــت 
هزینه پانســمان این بیماران را که بنــا بر اعلام یکی 
از مدیران ســازمان غــذا و داروی وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی ســالانه حدود ۱۲ میلیارد 
تومان می شــود، پرداخت می کند. لــذا خانه «ای بی» 
هیچ پرداختی بابت پانســمان ها ندارد. علاوه بر اینکه 
طی جلســات جداگانــه ای که چند مــاه پیش، آقای 
هاشــمی گلپایگانی با خانم فاطمه هاشــمی داشتند 
صراحتا به ایشــان اعلام شد که دیگر امکان پرداخت 
مســتقیم پول به ایشــان، وجود ندارد؛ بنابراین چون 
می داننــد از راه قانونی نمی توانند به نتیجه برســند، 
متأسفانه متوســل به شــانتاژهای خبری و تبلیغات 

مسموم شده اند.
علــت  گرفتن وکالــت بلاعــزل  از  بیمــار برای 

چیست؟!
وی تصریح کرد: هیچ جای دنیا، چنین چیزی وجود 
ندارد که یک سازمان غیردولتی خیریه، از بیمار تعهد 
محضری بــرای وکالت بلاعزل بگیــرد. علت گرفتن 
وکالت بلاعزل از بیمار برای چیســت؟! سوء اســتفاده 
ابــزاری از بیماران در دنیا محکوم اســت. متأســفانه 
در خانــه «ای بی» این اتفاق افتاده اســت که وکالت 
بلاعزل گرفته می شود تا هر اقدامی که خانه «ای بی» 
می خواهــد انجــام دهــد و بیماران حــق هیچ گونه 
اعتراض و شــکایتی نداشته باشــند. بیماران «ای بی» 

جرئت مراجعه به بنیاد و خیریه های دیگر را ندارند!

عدالت  محیط زیســتی مفهومی  زینب رحیمــی: 
گمشــده در ایران اســت. شــاید بتوان آن را منشأ 
و  چهارمحال وبختیــاری  اصفهــان،  اعتراضــات 
خوزســتان دانســت. از چند هفته پیــش یکی از 
مهم ترین خواســته های کشاورزان اصفهان که در 
دل خشــک زاینده رود تجمع کــرده  بودند، انتقال 
آب اســت. عده ای از آنهــا به صراحت می گفتند: 
«بایــد آب را از بــالا باز کنند». منظورشــان از بالا، 
سرچشــمه زاینــده رود اســت در زردکوه اســتان 
چهارمحال وبختیاری. کشاورزان اصفهان خواستار 
اجــرای پــروژه انتقال آب بهشــت آباد هســتند؛ 
پــروژه ای کــه آب را از چهارمحال وبختیــاری به 

اصفهان می آورد.
در چندین روز گذشــته و پیش از اینکه تجمع 
اصفهانی هــا با دخالــت مأموران مواجه شــود، 
هم زمــان با تجمعــات کشــاورزان در اصفهان با 
هدف احیای زاینده رود و دسترسی به حقابه برای 
کشت پاییزه، کشــاورزان و اهالی شهرکرد هم در 
خیابان ها تجمع کرده و با ســردادن شــعارهایی، 
مخالفت خــود را با پروژه های انتقــال آب اعلام 
کردنــد. در همــان روزهــا شــاهد ایجــاد نوعی 
دودســتگی و دوقطبی در اظهارنظر فعالان مدنی 
و روزنامه نــگاران در فضای رســانه ای و مجازی 
بودیم. گروهی حق را به مردم اصفهان می دادند 
و گروهــی هم بــه طرفــداری از خواســته های 
چهارمحالی ها ســخن می گفتند اما سؤال دقیق تر 
آن اســت که آیــا شــهروندان هر دو اســتان در 
مطالباتشان بحق نیســتند؟ آیا هر دو گروه قربانی 

نبود عدالت محیط زیستی نشده اند؟
پیــش از هــر داوری لازم اســت بدانیــم که 
همــه اختلافــات میــان خواســته های اصفهان 
عدالــت  مفهــوم  در  چهارمحال وبختیــاری  و 
محیط زیســتی می گنجد. احسان دانشــور، استاد 
دانشگاه لیورپول و متخصص آب و محیط زیست، 
دراین باره در گفت وگو با «شرق» با اشاره به اینکه 
«عدالت محیط زیســتی» یکی از اصــول زیربنایی 
توســعه جوامع بشــری اســت، توضیح می دهد 
که اجــرای همه پروژه هــای عمرانــی، عملیات 
توســعه ای، وضع و اجرای قوانین و نهایتا بررسی 
امور حقوقی و کیفری باید دربرگیرنده مشــارکت 
و منافع همه اقشــار جامعه باشند، فارغ از رنگ، 
نــژاد و مذهب. در ازای صنایع نفت و گاز به مردم 

خوزستان چه امتیازی داده شده است؟
او بــا تأکیــد بــر اینکــه متأســفانه در کل دنیا 
جوامعی که دارای افراد کم درآمد هســتند به طور 
تبعیض آمیزی در معرض ناعدالتی محیط زیستی و 
خطرات زیست محیطی هستند، می گوید: آیا مناطق 
و جوامعی که به خاطر شغل یا محل زندگی شان در 
مجــاورت صنایع آلاینده و در معرض آلودگی های 
خطرناک هســتند، برای تحمل این شرایط، امتیازی 
هم شــامل حال آنها می شــود؟ مثلا مردم استان 
خوزستان که در معرض آلایندگی های سمی ناشی 
از صنعت نفت، گاز، فولاد و کشــت نیشکر هستند؛ 
از مزایــای اقتصــادی و اجتماعی بالاتری نســبت 
به شهروندان سایر اســتان ها برخودار شده اند؟ یا 
جوامعــی که در نزدیکی صنایــع اصفهان زندگی 
می کننــد و آلودگی های صنعتی روی ســلامت و 

بهداشــت آنها تأثیر می گذارد آیا امکانات بیشتری 
در اختیار دارند؟

عدالت  نبــود  قربانــی  چهارمحال وبختیــاری 
محیط زیستی توزیعی

این پژوهشگر آب و محیط زیست در ادامه با اشاره 
به اینکه عدالت محیط زیســتی در دو شاخه عدالت 
محیط زیســتی مشــارکتی و عدالت محیط زیســتی 
توزیعی تشــریح می شود، این دو شــاخه را این طور 
توضیح می دهد: هدف عدالت محیط زیستی توزیعی 
آن اســت که با برقراری یک ســازوکار اجرائی، همه 
ســاکنان یک منطقه از مزایــای فعالیت هایی که در 
آن انجام می شود، بهره مند شوند. مخصوصا که اگر 
آن فعالیت ها باعث تخریب محیط زیست انسانی و 
طبیعی آنجا  شــود؛ سازوکارهایی مثل تقویت سطح 
رفاه، بهداشــت و آموزش که بتواند از رنج آن افراد 

بکاهد.
در قبــال پروژه های انتقال آب چــه امتیازی به 

مردم چهارمحال و بختیاری دادید؟
اهالــی  نارضایتــی  بــه  اشــاره  بــا  دانشــور 
چهارمحال وبختیــاری و با تکیه بر تعریف مفهوم 
عدالــت محیط زیســتی توزیعی می گویــد: وقتی 
می خواهیم آب را از حوزه ای به حوزه دیگر منتقل 
کنیم باید ببینیم چه امکانات یا امتیازی را در اختیار 
حوزه دهنده آب قرار داده ایــم؟ که بتواند جبران 
این برداشــت آب باشد و خســارت را در آنجا به 
حداقل برساند. کسانی که تصمیم گیرنده مدل های 
توســعه اقتصادی، سیاســی و اجتماعی هستند 
قبل از تأییــد و اجراشــدن پروژه هایی که تخریب 
محیط زیســت را به دنبال دارد باید به طور موازی 
پروژه هایی را جهت کاهش آسیب ها اجرائی کنند. 
قبــل از انتقــال آب از چهارمحال وبختیــاری باید 
درباره تأثیرات بلندمدت برداشت آب از این منطقه 
مطالعه می شد و همچنین باید در ازای انتقال آب، 
امتیازاتی به مردم این منطقه داده می شــد. مثل 
ساده ســازی قوانین و ایجاد مشاغل جدید، تا آنها 
خود را بازنده پروژه های انتقال آب احساس نکنند.

تهران برای اصفهــان تصمیم می گیرد نه مردم 
اصفهان

او همچنیــن دربــاره شــاخه دوم از عدالــت 

محیط زیستی می گوید: هدف عدالت محیط زیستی 
گروه هــای  همــه  مشــارکت دادن  مشــارکتی، 
ذی مدخــل و آســیب پذیر از اجــرای پروژه ها در 
روند تصمیم سازی اســت؛ برای مثال در اصفهان 
هیچ گونه عدالت مشــارکتی درباره نحوه برداشت 
آب از زاینــده رود دیده نمی شــود. کشــاورزان و 
محلی ها بایــد در تصمیم گیری بــرای چگونگی 
مصرف آب مشــارکت داشته باشند. همچنین باید 
این گروه ها درباره تأثیر صنایع بر زندگی شان مطلع 
باشند و درباره آن تصمیم بگیرند نه اینکه همه این 
موارد در مرکز تصمیم گیری و با دستور اجرا شود. 
دانشــور با اشــاره به اینکه عدالت محیط زیستی، 
مشارکت کامل و معنادار افرادی است که سلامت 
و رفاهشــان تحت تأثیر پروژه هاست، تأکید می کند 
که وظیفــه دولت اســت که در کل خــاک ایران 
بتوانند عدالت محیط زیستی را برقرار کنند. بین دو 
استان و دو منطقه که قرار است از یکی آب منتقل 
شــود و دیگری که قرار اســت آب را دریافت کند، 

باید عدالت برقرار شود.
انکار عدالت محیط زیســتی نمــاد طبقه گرایی 

است
او با بیــان اینکــه در هر ایده توســعه ای باید 
هر دو شــاخه عدالــت محیط زیســتی توزیعی و 
مشارکتی لحاظ شــود تا عدالت اجتماعی در کل 
ســرزمین حاکم شــود، می گوید: انکار این امر به 
معنــای پذیــرش  طبقه گرایی و نفــی ارزش های 
اخلاقی و انســانی در قبال مردم اســت. حتی در 
مباحــث عدالت محیط زیســتی علاوه بر ســاکنان 
کنونــی مناطق باید رفاه نســل های بعدی هم در 

نظر گرفته شود.
این متخصــص آب و محیط زیســت در ادامه 
گفت وگو با تأکید بر اینکه از سال های گذشته شاهد 
یک تبعیض محیط زیستی در استان های حاشیه ای 
کشــور مثل خوزســتان، آذربایجان غربــی، ایلام، 
بوشهر، سیستان وبلوچســتان و هرمزگان هستیم، 
می گویــد: یک نــگاه تبعیض آمیــز در بحث های 
مربوط به توسعه در اســتان های حاشیه ای ایران 
وجود داشته اما در اســتان اصفهان به عنوان یک 
اســتان مرکزی به دلیل اهمیتی که از نظر صنعت 

داشــته و نقشــی که در اقتصاد کشــور بر عهده 
داشــته، به آن رسیدگی بیشــتری هم شده است. 
هرچند بارگذاری غلط صنایع، توســعه کشاورزی 
و افزایش ســکونتگاه های شــهری در این استان، 
با میزان منابع آب موجود هیچ تناســبی نداشته و 
دست آخر اصفهانی ها از این وضع توسعه ناپایدار 

متضرر شده اند.
قدرت چانه زنی داشته باشی، امتیاز  می گیری

او ادامه می دهد کــه در بحث های انتقال آب 
این قانــون نانوشــته در تمام دنیا برقــرار بوده و 
هست که متأسفانه منطقه ای که قدرت چانه زنی 
ضعیف تــری دارد، همیشــه قربانــی منطقــه ای 
می شــود که قدرت چانه زنی قوی تری دارد. حتی 
در بحث های مدیریت شهری هم این روال وجود 
دارد. داخل یک شــهر و قســمتی از یک شهر که 
نماینده هــای قوی تر و قدرت چانه زنی بیشــتری 
دارد، در قیــاس با محلــه ای که چنیــن امتیازی 
نــدارد، می توانــد از امکانــات بالاتــری بهره مند 
شــود. درحالی که منابع آب ایــران باید با نگاهی 

جامع نگرانه مدیریت می شد.
دانشــور می گوید: اصفهان هم تحت تبعیض 
شدید قرار گرفته اســت؛ از نظر مصرف بالای آب 
زاینده رود در صنایع و آلودگی هایی که این صنایع 
برای اصفهانی ها ایجاد کرده اســت. ضمن اینکه 
باید حواســمان به این باشد که زاینده رود تنها رود 
اصفهان است و بروز این همه اضطراب و نگرانی 
در میــان اصفهانی هــا کاملا طبیعی اســت. باید 
ببینیم از ابتدا چه کســانی ایــن تبعیض را به این 

منطقه روا داشته اند.
  این اســتاد دانشگاه در بخش پایانی گفت وگو 
با بیان اینکــه بحران آب ایــران را باید به صورت 
سیستماتیک و پایدار حل کنیم و از راه های مسکنی 
مثل انتقال آب اجتناب کنیم، می گوید: در قدم اول 
باید الگوی مصــرف آب را در اصفهان و البته کل 
ایران اصلاح کنیم. در این راســتا مهم ترین اقدام، 
قیمت گــذاری حقیقی آب و طراحــی یک برنامه 
جامــع و دقیق برای کشــاورزی اســت. همچنین 
باید با به کارگیری تکنولوژی های جدید کشاورزی، 
مصــرف آب در این حوزه را به حداقل برســانیم. 
از ســوی دیگر، باید صنایع اصفهان آب مورد نیاز 
خود را از طریــق بازچرخانی تأمین کنند. اصفهان 
به آب نیاز دارد. این یک واقعیت انکارناپذیر است. 
کشــاورزان اصفهان از غــم آب و نان می نالند. در 
سوی دیگر ماجرا مردم چهارمحال وبختیاری هم 
با بردن آب از استانشــان به اصفهان مخالف اند. 
اگر بدانیم معیشــت مردم چهار محال وبختیاری 
هم به کشاورزی و آب وابســته است، شاید دلیل 
مخالفــت آنها را بــا انتقــال آب درک کنیم. پس 
هر دو گروه و هر دو اســتان در داشــتن غم آب و 
نان مشــترک اند، یکی اســتان کم بارش و دیگری 
استانی نسبتا پربارش اســت. سخن گفتن از اینکه 
حق با مردم کدام اســتان اســت، به حاشیه بردن 
مشــکلات جدی ایران در حوزه آب اســت، چون 
هم اصفهانی ها و هم اهالی چهارمحال وبختیاری 
حــق دارنــد نگران وضع معیشت شــان باشــند. 
مطالبه هایشــان بحق است و باید صدای اعتراض 

آنها شنیده شود.

شاهد حلاج نیشــابوری: در روزهای اخیر بــاز هم مجلس با یک طرح 
صیانت دیگر خبرســاز شــد؛ «طرح صیانت از حقوق عامه در مقابل 
حیوانــات مضر و خطرناک». اعلام وصول ایــن طرح در صحن علنی 
مجلس واکنش های زیادی را در ســطوح مختلف سیاسی و اجتماعی 
جامعه به همراه داشــت. تا جایی کــه بیش از ۲۰۰ هزار نفر با امضای 
کارزاری مخالفــت خود را بــا این طرح اعلام کردند. ســمیه رفیعی، 
رئیس کمیســیون محیط زیســت مجلس نیز در ایــن زمینه می گوید: 
من به عنوان کســی که در کمیســیون تخصصی هســتم، به این طرح 
یک جانبه نگاه نمی کنم و اکیدا مخالف این طرح هســتم. در این طرح 
تک وجهی به ماجرا نگاه شده است و برای مخالفتم هم دلایل مستند 
علمی دارم؛ چون این ماجرا باید به صورت یک پکیج همه جانبه دیده 
شــود. درحال حاضر هم اصلا جای نگرانی نــدارد؛ چون این موضوع 
که طرح صیانت اعلام وصول و قرائت شــود، لزوما به معنای تصویب 
آن نیســت. این هنوز یک پیشنهاد اســت و هنوز نه تصویب شده و نه 
قانون شــده و در این مرحله جای نگرانی ندارد که این طرح فقط یک 

پیشنهاد است.
اما نگرانی ها درباره «طرح صیانت از حقوق عامه در مقابل حیوانات 
مضر و خطرناک» پس از آن شــروع شــد که این طــرح با امضای ۷۵ 
نفر از نمایندگان در صحن مجلس اعلام وصول شــد. با انتشار جزئیات 
اولیه این طرح معلوم شــد طراحــان آن را در قالــب «الحاق موادی 
به قانون مجازات اســلامی (کتاب پنجم تعزیــرات)» تدوین کرده اند و 
به وضــوح اعلام  کردند با وضع مجازات هــای درخور توجه قصد دارند 
پدیده نگهداری از حیوانات خانگی را به عنوان موضوعی ضداجتماعی 
تبدیل به ناهنجاری رسمی کنند تا نهادهای انتظامی و قضائی بتوانند با 

استناد به آن با پدیده نگهداری از حیوانات خانگی مقابله کنند.
حمید میرزاده، روزنامه نگار و کارشــناس محیط زیســت، درباره این 
طرح می گوید: به نظر می رســد طراحان به یک سری قوانین موجود که 
اتفاقا مصوب خود مجلس است، توجه نکرده اند؛ چون مواردی در آن 
آمده اســت که در قوانین موجود درباره اش تصمیم گیری شــده است؛ 
مثلا در قانون شــکار و صید و قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست 
و قوانین مشابه دســتورالعمل نگهداری یک ســری جانوران و قوانین 
مربــوط به خرید وفروش آنها وجود دارد کــه اصولا خرید و فروش  آنها 
ممنوع اســت. مهم تر از آن اینکه در این طرح تعریفی از حیوانات ارائه 
نشده اســت! اینکه حیوانات چند دسته هستند؟  مثلا حیوانات یا اهلی 
هستند یا وحشی یا حیوانات مزرعه هستند و بعضی از آنها کاربرد دارند 
که درمورد آن تصمیم گیری شده است و تعریف مشخصی دارند که با 

هرکدام از آنها به چه صورت باید برخورد شــود، این یکی از نقص های 
مهم این طرح اســت. دوم اینکه مشخص نکرده اند که وقتی می گویند 
حیوانات مضر و خطرناک، خطر و ضررشــان چیســت؟ یا مصادیق آن 
چیست، فقط یک سری حیوان را به عنوان مضر و خطرناک نام برده اند؛ 
از تمساح بگیر تا گونه های گوشــت خواری که وحشی هستند و قانون 
صراحــت دارد کــه خرید و فروش  آنها ممنوع اســت، ایــن نام بردن تا 
خرگوش، موش، سگ و گربه و گونه هایی را که به عنوان حیوان خانگی 

نگهداری می شود و خرید و فروش آنها قانونی است، شامل شده.
البته ســمیه رفیعی، رئیس کمیسیون محیط زیست مجلس، وضع 
قوانیــن مربوط به نگهــداری حیوانات را بی قاعــده می داند و معتقد 
اســت: ما اصولا در کشورمان خیلی قاعده و قانونی درمورد نگهداری 
از حیوانات نداریم و موارد فعلی یک ســری پروتکل است، مثل بحث 
بهداشــت که خانواده ها برای آسایش خودشان موظف هستند انجام 
دهند؛ اما موضوع مهم این اســت که اگر یک ســر به جنوب تهران و 
آزادگان و... بزنید، مراکزی را می بینیم که در وضع اسفناکی از حیوانات 
توله کشی می کنند؛ چون مد شــده افراد حیوان خانگی داشته باشند! 
من با ایــن نوع رفتار هم مخالف هســتم؛ چون پــدر حیوان بدبخت 
درمی آید؛ به خاطر خودخواهی آدم ها و اینکه دوســت دارند طبق مد 
رفتار کنید. خدا شاهد است دیده ام فردی در ۵۰ متر خانه که برای خود 
و بچه اش جا نیست یک سگ هاسکی می آورد، به هر حال حیوان یک 
حقوقی دارد کــه فرد باید آنها را بداند و رعایت کند؛ اما در حال حاضر 
چون فعلا نگهداری حیوانات یک ژســت شــده اســت، فکر می کنند 
می تواننــد این حیوانات را بیاورند، من با این نگاه ها به شــدت مخالف 
هســتم؛ چون حق و حقوق آن حیوان که خیلی هــا معتقدند هم در 
تمدن مان داشــته ایم و هم در دین مان داریم، نادیده گرفته شده است. 
اصــلا همه ادیان  دنیــا می گویند هر چیزی که نفس می کشــد و زنده 
اســت، حقوقی دارد و کسی حق ندارد حقوق دیگری را از بین ببرد. ما 
اصلا متوجه هســتیم که آیا داریم حقوق آن حیوان را رعایت می کنیم 
یــا خیر؟ بعضی از این نگهداری ها چرخه های اقتصادی ناقص و بدی 
دارد که پیرامون این مدگرایی شــکل گرفته است، من اصلا اسم آن را 
حقوق حیوانات نمی گذارم. در همین تهران، شــهرداری از شهروندان 
عوارض می گیرد تا در ماه بین ۱۲ تا ۱۳ میلیارد پول نگهداری از سگ ها 
را بدهد، ســگ هایی که نمی داند با آنها چه کار باید بکند و این نتیجه 
همین مدگرایی اســت. افرادی که ســگ را به خانه می برند و نســبت 
بــه آن تعهد ندارند و فقط ژســت گرفته اند که من هم حیوان خانگی 
دارم؛ ولی بعد می بینند خرجش بالاســت و اصــلا وقتش را ندارند و 

رهایش می کنند. جدا از اینکه آن حیوان خصوصا سگ چقدر عاطفی 
است، این افراد به شهر آسیب می رسانند و به سایر شهروندان خیانت 

می کنند.
این نمایند مجلس با اشــاره به کارزاری که بیش از ۲۰۰ هزار نفر آن 
را امضــا کرده اند تا مخالفت خود با این طــرح را اعلام کنند، می گوید: 
شخصا از دست اندرکاران کارزار از دو بابت متشکرم، اول اینکه این قدر 
خوب صدای مردم را بی واســطه به من و امثال من می رســانند و دوم 
از مردمی که نســبت بــه این ماجراهــا این قدر واکنش نشــان دادند؛ 
به همین دلیل وظیفه خود را ســنگین تر می دانــم؛ بنابراین در این مورد 
لازم اســت توضیح دهم هر چیزی که به مجلس می آید تا قانون شود، 
یا طرح است که چند نماینده آن را امضا می کنند و فرایند به این صورت 
است که یکی از نماینده ها پیشنهادهایی را که دارد، بیان می کند و آنها 
را در سیســتم بارگذاری می کند و بقیه سیســتم را می خوانند و آنهایی 
که فکر می کنند نظرشــان با این نماینده طراح موافق است، آن را امضا 
می کنند که همین خودش کلی فرایند دارد، وقتی امضا جمع شد، طرح 
بــه معاونت نظارت مجلــس و معاونت قوانین مجلــس ارجاع داده 
می شود تا آنها نظراتشان را بدهند و بعد به مرکز پژوهش های مجلس 

می رود تا کارشناسان آنجا نیز نظرات شان را بدهند.
اصولا در این بخش ها موظف هســتند اســناد بالادستی را بررسی 
کنند، هم به صورت محتوایی و هم به لحاظ شــکلی که آیا شــکل آن 
درســت رعایت شده است یا خیر. در معاونت قوانین ایراد های شکلی 
و محتوایی متعددی به این طرح گرفته شــده و طرح معاونت قوانین 
خیلی نظرات درســتی داده اســت و من از نظرات آنها خیلی خوشم 
آمد؛ چون نظرات درســتی بود. من هــم حتما نظر مخالفم را در روند 
قانونی اعلام می کنم. این فقط یک پیشنهاد است و قرار است روی آن 

بررسی تخصصی شود.
ســمیه رفیعی معتقد اســت بهتر بــود دولت با ارســال لایحه به 
مجلس چنین مواردی را مطرح کند؛ چون تعداد کارشناسانی که نظر 
می دهند، بیشتر است و در نهایت دولت است که مجری قانون خواهد 
بود؛ بنابراین همه وجوهش را می بیند. او ادامه می دهد در حال حاضر 
دولت ســیزدهم درمورد حیوانات لایحه  تقریبا جامعی داده است که 
البتــه من آن لایحه را نه تأیید می کنم و نــه رد می کنم که البته هنوز 
پیشــنهاد دولت است و هیچ تصمیمی برای آن گرفته نشده و مصوبه 
هم نیســت و فقط یک پیشــنهاد است. این پیشــنهاد با طرح صیانت 
خیلی فــرق دارد، علمی تر و تقریبا همه جانبه نگرانه تر اســت که من 

شخصا مسئولیت بررسی آن را برعهده خواهم گرفت.
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